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1. neděle adventní B 2023 
 
Začínáme advent. Kdybych se zeptal, co znamená toto slovo, jsem přesvědčen, že každý z nás 
(i malé děti) bude znát odpověď: Ano, advent je příchod. Advent – to je radostná příprava na 
Vánoce, příprava na příchod Ježíše Krista do našeho světa, do našeho života, do našeho srdce. 
Advent je čekáním na tento příchod, na nový začátek. Čekání v radosti. Čekání v naději 
a s nadějí. Advent je hoření nadějí, že věci, které se nedějí, se stanou… (Reynek) 
Ale je vůbec možné žít, abychom se na něco netěšili? Mohl by člověk dýchat, kdyby neměl 
naději? 
Co máme dělat? Máme jako vězni svých vlastních představ a zájmů tlouct hlavou na zdi své 
klece? Máme demonstrovat nespokojenost se svou situací a podmínkami, nervozitou 
a agresivitou vůči sobě a celému světu? Možná právě to odlišuje křesťanskou naději od jiných 
nadějí: ačkoli je divoká a nesmiřitelná, přísná a dychtivá, je také paradoxně plná radosti 
a vděčnosti. Radosti z budoucnosti a vděčnosti za minulost. 
 
Ve skutečnosti je naděje aspektem víry a je neoddělitelná od lásky. Charles Péguy viděl Naději 
jako malou holčičku, která chodí do školy spolu se svými velkými sestrami Vírou a Láskou, kráčí 
uprostřed nich a drží se jich za ruce. V očích těch, kteří vidí ty tři sestry spolu kráčet, se Naděje 
jeví být tou, která je vedena. Ve skutečnosti ta malá Naděje táhne Víru a Lásku vpřed. 
Pravda, někdy jdou ty tři sestry těžko rozlišit. Není naděje bez víry a lásky. Na druhou stranu 
člověk věří a miluje, protože doufá. Naděje dává sílu víře a lásce, zatímco víra a láska dávají 
naději původ a růst. 
Náš svět je smutným místem, když je bez naděje, a v takové krizi je tehdy, když je bez víry 
a lásky. Ta krize je stará jako lidstvo. Celé drama SZ je zaměřeno na naději a její fluktuaci. 
 
Také dnes slyšíme slovo Izajáše o této krizi: „Zvadli jsme jako listí, nepravost nás unášela jako 
vítr, nikdo nevzýval tvé jméno, nikdo se nevzchopil, aby se k tobě přivinul“. 
Stejně jako vítr fouká do seschlého listí a víří ho kolem, tak vidí prorok lidi Izraele i nás: jako 
suché listy honěné větrem ekonomických trendů, důsledky finančních krizí, silami přírody, 
neštěstím, dějinami a vším jiným možným a nemožným. Co také zbývá, když se člověk nechá 
odtrhnout od života, když se mu ze života vytratí to, co mu dávalo oporu a smysl? Co zůstane, 
když zmizí opora v osobních vztazích, v rodině, v práci, ve finančním zabezpečení? 
 
Prorokova nabídka v dnešním čtení je opět se připoutat, přivinout se k dobrému Bohu, „vždyť 
hlína jsme a on nás hnětl, dílo jeho rukou jsme všichni, a on je náš otec.“ 
Bůh jako hrnčíř – to je silný obraz, uznávající, že jsme stvoření. Pomáhá nám přijmout sebe 
sama se vším, co jsme a co máme, učí nás, co můžeme chtít a v co doufat. Pomáhá nám 
uvědomit si, kolik námahy, koncentrace, trpělivosti, opatrnosti a lásky do nás Bůh vložil. 
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Začínáme advent. Můžeme do něj vkročit s Nadějí, Vírou a Láskou. 
Nezapomínejme, že být naživu nebyl náš vlastní nápad, to, že dýcháme, není rozhodnutí z naší 
strany. Nebyli bychom tady, kdyby nás někdo nechtěl, nebyli bychom tady, kdyby se o nás na 
začátku někdo nepostaral. Nezapomínejme, že to byl nápad někoho jiného a to, že dýcháme, 
je jeho dar pro nás. Buďme za to vděční. 
Nikdy nezapomeňme, že nejme děti náhody, rozmar přírody, ať už zpíváme svou píseň v dur 
nebo moll, jsme myšlenkou Boží. (Jürgen Werth) 
Možná máme zkušenost, jak je těžké se znovu dostat do formy. I když si připadáme jak zvadlé 
listí, jsme stále Božím dílem. 
 
Modleme se: 
 
Pane, vytvoř ze mě nádobu otevřenou k přijetí, otevřenou k darování. 
Pane, učiň si ze mě nádobu, ze které si můžeš něco vzít a do které můžeš něco vložit. 
Najdeš v ní něco, co by se ti líbilo? Jsem pro tebe dostatečně cenný, abys do mě něco vložil? 
Pane, udělej mě nádobou pro mé bližní, otevřenou pro lásku, pro krásu, pro dary, které mi 
chtějí darovat. Otevřenou pro jejich starosti, bolesti a jejich strach, pro jejich požadavky. 
Pane, buď hrnčířem mé duše. Vstup do mého života, ať se stávám nositelem tvé naděje, víry 
a lásky. 


